A call for papers for a session in the MMHN 2010 conference at Izmir
Venice and the Mediterranean 13th - 18th centuries
Venice’s economic power relied on maritime transportation, commercial routes and a maritime empire that the Fourth Crusade consolidated and enlarged up till the climax from the 14th to the 15th centuries. The empire encompassed Istria and the Dalmatian coast, and the islands and coastal territories of the Ionian, the Aegean and the Peloponnese. During the fifteenth century, Venice also set about organizing its commercial links with the Western Mediterranean and North Africa. Nevertheless, starting in the 1470s, Venice began to lose territories to the Ottomans and in the sixteenth century Venice witnessed the erosion of its maritime hegemony to the new empires of  Spain to the West and the Ottoman Empire to the East and the South, while an outsider, in the shape of the French monarchy, started to develop its maritime activities. From this time on the contest between all the powers heated up. Venice, whose Empire expanded to include the Terra Ferma, did not, however, relinquish its maritime power during the modern period. Venice’s endeavors to retain supremacy in the Adriatic, where the commercial relations with the Ottoman Empire took place, testify to Venice’s aspirations to preserve its’ maritime economy.
Contributions on the following topics are particularly welcome:

1. Venice’s economic and military strategy in support of its Mediterranean policy

2. Venice’s supremacy in the Mediterranean – a myth or a reality?

3. Commercial and military logistics and facilities to meet Venice’s various challenges in the Mediterranean: organization and management of the mercantile and naval fleets; various types of vessels; arsenals and shipyards in Venice and in its Mediterranean colonies. 

4. Venice’s maritime empire – economic, military and architectural features

5. The impact of geopolitical shifts, especially the discovery of ‘new’ lands, on Venice’s Mediterranean commercial policy 
6. The activities of Venetian merchants in the Mediterranean and the activities of foreign merchants in Venice

Ruthy Gertwagen and Jean-Claude Hocquet
Appel à communications pour une session du congrès 
de la MMHN à Izmir en 2010

Venise et la Méditerranée (du 13e à la fin du 18e siècle)

La puissance économique de Venise a reposé sur le transport maritime, l’exploitation de routes commerciales et un empire maritime que la 4e croisade a consolidé et accru jusqu’à l’apogée de la fin du 14e s. et du 15e siècle. L’empire s’étendait à l’Istrie et à la côte dalmate, aux îles et aux littoraux des mers Ionienne et Égée, au Péloponnèse. Au cours du 15e siècle, Venise organisa aussi ses relations commerciales avec la Méditerranée occidentale et l’Afrique du Nord, mais à partir des années 1470 elle commença d’abandonner des territoires devant la poussée ottomane et au 16e siècle elle vit son hégémonie maritime de plus en plus battue en brèche par les nouveaux empires, l’Espagne à l’ouest et l’empire Ottoman à l’est et au sud, tandis qu’un outsider, la monarchie française, cherchait aussi à développer ses activités maritimes. Les concurrences se firent de plus en plus vives mais Venise qui s’était dotée d’un État continental (la Terreferme) n’abdiqua pas sa puissance maritime durant l’époque  moderne. Les enjeux autour de la suprématie en Adriatique ou les échanges commerciaux avec l’empire ottoman témoignent de cette volonté vénitienne de préserver l’économie maritime.

Les thèmes suivants seront privilégiés :

1. Les stratégies économiques et militaires au service du renforcement de la politique méditerranéenne

2. La suprématie de Venise en Méditerranée : mythe ou réalité ?

3. Les logistiques commerciales et militaires, l’organisation et le management des flottes, les types de vaisseau, arsenaux et chantiers de construction à Venise et dans ses colonies

4. L’empire maritime

5. L’impact des changements géopolitiques et notamment des découvertes sur la politique commerciale méditerranéenne de Venise

6. Les marchands vénitiens sur mer et les marchands étrangers à Venise
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